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本研究以六本繪本故事為研究對象，以諮商員角度利用隱喻分析法來歸納出

繪本故事中所隱喻的友誼意涵之主題類別，並以黃美雯（1999）與高秀君（2002）

分析兒童對繪本故事中隱喻的友誼意涵之研究發現作為比較對象，來檢視諮商員

與兒童兩者對繪本故事中所隱喻的友誼意涵之差異。另外，本研究從分析繪本故

事所隱喻的友誼意涵過程中，找出繪本故事情節歷程之變化。本研究得出結論如

下：  

一、從諮商員角度利用隱喻分析法可分析歸納出繪本故事中所隱喻的友誼意涵之

主題類別有「朋友間的問題和衝突」、「朋友的功能」、「朋友間的互動方式」、

「尊重朋友間的個別差異」等四項。 

二、大班兒童可詮釋出繪本故事中具體的友誼意涵，但無法覺察出繪本故事中抽

象的友誼意涵。 

三、國小五、六年級兒童除可詮釋出繪本故事中具體的友誼意涵外，也能初步詮

釋出繪本故事中抽象的友誼意涵。 

四、繪本故事皆以隱喻手法鋪陳，故事情節包括「建構故事背景」、「衝突的形

成與克服」或「主角自我覺察與頓悟」、「完美結局」三階段的歷程。 

針對以上結論，本研究對諮商員或教師在繪本故事的使用上，以及繪本故事

之作者在寫作上作出建議。 

關鍵字：繪本故事、隱喻分析、友誼意涵   
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Abstract 

The purpose of this study is aimed to analyze the themes of friendship concepts in 

six picture books from counselor’s perspective, and compare counselor’s perspective 

of story with children’s point of view. Besides, the research indicates the process of 

story plots. The findings are as follows: 

1. The counselor concludes that there are four themes of friendship in picture story 

books: ”The Problem and Conflicts among Friends”, “The Functions of Friends”, 

“The Interactions among Friends” and “Respecting Individual Differences in 

Friends”. 

2. Kindergarten children can interpret the specific concepts of friendship in picture 

books, but they can’t interpret the abstract concepts of friendship in picture 

books. 

3. Elementary school students can not only interpret the specific concepts, but also 

roughly interpret the abstract concepts of friendship in picture books. 

4. The picture books are composed of metaphors and there are three stages of 

process of plots in picture books including “Establishment of the Story 

Background”, ”Emergence and Settlement of the Conflicts” or ”Main 

Character’s Self- Awareness and Insight”, and “Perfect Ending”. 

According to the findings, the researcher proposes some recommendations for 

counselors, teachers or children-story writers. 

Key words: Picture Book. Metaphor Analysis. Friendship Concepts 
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